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Hierbij zend ik u het antwoord op de vragen van de vaste commissie voor 
Onderwijs, Cultuur en Wetenschappen inzake de instellingsbeschikking van de 
Commissie Uitgangspunten Nieuw Studiefinancieringsstelsel van 13 december 
2002. 
 
 
De staatssecretaris van Onderwijs, Cultuur en Wetenschappen, 
 
 
 
 
(drs. Annette D.S.M. Nijs, MBA) 
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Antwoorden op de schriftelijke vragen van de vaste commissie voor Onderwijs, 
Cultuur en Wetenschappen aan de staatssecretaris van Onderwijs, Cultuur en 
Wetenschappen, Nijs (ingezonden d.d. 24 februari 2003). 
 
 
Antwoord op de vragen 1, 2 en 27 
Aanleiding voor instelling van de commissie is de constatering dat het huidige 
stelsel van studiefinanciering tegen zijn grenzen aanloopt. Het stelsel voldoet op 
dit moment, maar is te weinig toekomstgericht om onder andere verdere 
flexibilisering in studiepaden voor studenten te faciliteren en is te kwetsbaar voor 
de (financiële) gevolgen van het Europees recht. 
 
Binnen deze context heeft de commissie de opdracht een studie te verrichten naar 
uitgangspunten voor een nieuw stelsel van studiefinanciering en zich daarbij te 
laten inspireren door voorbeelden uit het buitenland. De leden van de commissie 
kunnen allen voorstellen aandragen voor te onderzoeken stelsels van 
studiefinanciering, voor te verrichten specifieke onderzoeken en voor de analyse 
van verschillende theoretische concepten. De commissie zal de verschillende 
stelsels beoordelen op basis van een aantal gezamenlijk geformuleerde criteria. 
Daarbij komt ook de vraag naar voren wat de meerwaarde is van andere stelsels 
ten opzichte van het huidige. Uiteraard bepaalt de commissie zelf haar werkwijze. 
 
De commissie is geen adviescommissie in de zin van de Kaderwet adviescolleges. 
Van het overleg in de commissie en de onderzoeken zal verslag worden gedaan in 
een rapport. De commissie zal hierin het palet aan mogelijkheden schetsen De 
commissie heeft uitdrukkelijk niet de opdracht om tot een akkoord of een 
gezamenlijk advies over één nieuw stelsel van studiefinanciering te komen.   
 
Het woord “adviescommissie” in de instellingsbeschikking van de commissie 
(SFB/2002/60770) is ten onrechte gebezigd. Hierbij treft u een herziene 
instellingsbeschikking (SFB/2003/5087) aan waarin dit is gecorrigeerd. Verder heeft 
er geen wijziging in de taakopdracht plaatsgevonden. 
 
 
Antwoord op de vragen 3, 4, 14  
De commissie zal zich de vraag stellen welke meerwaarde een ander stelsel biedt 
ten opzichte van het huidige stelsel. Daarbij zal niet alleen gekeken worden naar 
de wijze waarop het stelsel nu functioneert, maar vooral ook of en in welke mate 
de onderzochte stelsels kunnen inspelen op toekomstige ontwikkelingen.  
 
Het beeld dat studenten redelijk tevreden zijn over het huidige stelsel wordt door 
mij herkend. Echter, gezien het grote aantal studenten dat werkt naast de studie, 
circa 80%, is de vraag bovendien of een ander stelsel van studiefinanciering waarbij 
de student tijdens zijn studie over een ruimer budget kan beschikken en dat een 
aantrekkelijkere terugbetalingsregeling kent geen beter alternatief zou kunnen 
zijn. Daarnaast zijn er zijn nationaal en internationaal ontwikkelingen die de 
flexibiliteit van het huidige stelsel van studiefinanciering in toenemende mate 
onder druk zetten. Studenten zullen hiertegen in steeds sterkere mate gaan 



 Blad 3 
 
 

OCenW 

aanlopen. Door processen van internationalisering, individualisering en 
informatisering groeit de behoefte van studenten om hun studiepad zelf in te 
kunnen richten. Het gaat dan om maatwerk in studietype (differentiatie van 
aanbod en opleidingsduur), maatwerk in verdeling van de studie over de tijd 
(compact studeren versus duaal leren en werken), maatwerk in studielocatie 
(binnen- en buitenland) en maatwerk in kwaliteit.  
 
De internationalisering en de toenemende invloed van de Europese Unie maken 
dat studenten meer georiënteerd zijn op het buitenland en een (deel van) een 
opleiding in het buitenland zullen willen volgen. Deze op zich wenselijke 
ontwikkeling stuit op dit moment op de grenzen van het Europees recht.  
Mijn ambtsvoorganger heeft u in zijn brief over studeren zonder grenzen 
(Kamerstuk 2001-2002, 24724, nr. 56) geïnformeerd over de dilemma’s op dit 
terrein. Een stelsel van studiefinanciering zal “Europa proof” moeten zijn om te 
voorkomen dat Nederlandse studiefinanciering massaal wordt gebruikt door 
studenten uit EU die geen of nauwelijks binding hebben met Nederland. Dit zal 
het huidige stelsel onder financiële druk zetten. 
 
Al met al ben ik van oordeel dat een toekomstig stelsel van studiefinanciering 
meer ruimte moet bieden aan deze ontwikkelingen, zonder dat overigens op de 
uitkomst van deze ontwikkelingen wordt vooruitgelopen.  
 
 
Antwoord op de vragen 8 en 9 
De trits studiefinanciering – collegegeld – bekostiging kan niet geheel los van 
elkaar worden gezien. Wijzigingen in het collegegeld hebben invloed op de 
studiefinanciering, wijzigingen in de  bekostiging kunnen het studiegedrag van 
studenten beïnvloeden en daarmee het gebruik van studiefinanciering, et cetera. 
Daarom is expliciet in de taakopdracht van de commissie opgenomen dat 
mogelijke nieuwe stelsels van studiefinanciering ook worden getoetst op hun 
uitwerking op de bekostigingssystematiek en de systematiek voor 
collegegeldheffing. Dit om de duurzaamheid van een nieuw stelsel te versterken. 
 
De commissie zal en kan niet vooruitlopen op de uitkomsten van het onderzoek 
naar gedifferentieerd collegegeld en de politieke besluitvorming over dit thema. 
Evenmin zal de commissie vooruitlopen op andere ontwikkelingen en 
discussiepunten in het hoger onderwijs.  
 
 
Antwoord op de vragen 5, 6, 7, 10, 17 en 25 
In het huidige stelsel van studiefinanciering is aanspraak op studiefinanciering 
gekoppeld aan de wettelijke nominale cursusduur. Dit betekent dat, als de 
wettelijke nominale cursusduur van een opleiding verlengd wordt, de aanspraak 
op een prestatiebeurs voor deze opleiding met dezelfde duur verlengd wordt. Dit 
leidt tot extra uitgaven. Een voorbeeld zijn de beta- en techniekopleidingen, 
waarvan de cursusduur met één jaar is verlengd en dus ook de prestatiebeurs.  
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Tijdens de behandeling van het wetsvoorstel bachelor-master in de Tweede Kamer 
is uitvoerig gesproken over de cursusduur van de masteropleidingen, de 
studiefinanciering en de kosten die dit met zich brengt. Ook de commissie Cohen 
heeft advies uitgebracht over de duur van de masters in het wetenschappelijk 
onderwijs. De commissie kwam na een internationale vergelijking tot de conclusie 
dat er geen noodzaak was voor verlenging van de cursusduur van de masters van 1 
naar 2 jaar over de hele linie van opleidingen. Door mijn ambtsvoorganger is toen 
afgesproken dat de duur van de masters in het wetenschappelijk onderwijs aan de 
accreditatieorganisatie zal worden voorgelegd. 
 
Ook is tijdens de behandeling van de bovengenoemde wetswijziging de 
bekostiging van HBO-masters en de studiefinanciering aan de orde geweest. Voor 
een reactie inzake de bekostiging van hbo-masteropleidingen verwijs ik u naar 
mijn brief van 26 mei 2003 betreffende het antwoord op kamervragen van het lid 
Van der Laan met het kenmerk HBO/SB/2003/15691. 
 
 
Antwoord op de vragen 11, 12, 13, 18, 26, 31, 32 en 33 
De commissie heeft uitdrukkelijk de opdracht om zich breed te oriënteren. Dit 
betekent dat de commissie het huidige stelsel van studiefinanciering en 
theoretische concepten zoals academicibelasting en (sociaal) leenstelsel zal 
onderzoeken, hierbij zullen ook bestaande stelsels van studiefinanciering in het 
buitenland worden bekeken. Deze stelsels zullen in kaart worden gebracht en 
vervolgens met elkaar worden vergeleken op basis van criteria die door de 
commissie gezamenlijk worden vastgesteld. Het ligt voor de hand dat aspecten als 
ouder(on)afhankelijkheid, omvang budget voor de student, en dergelijke een rol 
spelen bij de verkenning.  
 
De commissie bepaalt zelf hoe ze zich laat informeren en op welke wijze ze haar 
verkenning organiseert. De commissie heeft daartoe eigen onderzoeksmiddelen ter 
beschikking.  
 
 
Antwoord op de vragen 15 en 16 
Het is een breed gedragen wens dat een nieuw stelsel van studiefinanciering de 
doorstroom binnen de beroepskolom stimuleert. Voor wat betreft de doorstroom 
van het hoger beroepsonderwijs naar het wetenschappelijk onderwijs zullen de 
resultaten van de commissie afgewacht worden. 
 
 
Antwoord op de vragen 19, 20, 21, 22, 23 en 24 
Omdat de commissie een verkenning verricht naar verschillende stelsels van 
studiefinanciering vind ik een brede samenstelling van de commissie belangrijk. 
De leden van de commissie kunnen zelf stelsels van studiefinanciering aandragen 
voor de verkenning. De brede samenstelling beoogt ook een brede en 
gedifferentieerde inbreng in de commissie. Ik ben mij er van bewust dat de 
samenstelling van de commissie uniek is. Het is uniek dat politieke 
jongerenorganisaties deelnemen aan een dergelijke commissie. Studenten zijn 
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actief in politieke jongerenorganisaties. Dit betekent dat politieke 
jongerenorganisaties ook de stem van studenten kunnen ventileren naast de 
studentenvakbonden. Alle leden hebben bij hun toetreding hiermee ingestemd. 
 
 
Antwoord op de vraag 28 
De commissie heeft geen bezuinigingsopdracht meegekregen. 
 
 
Antwoord op de vragen 29 en 30 
De Informatie Beheer Groep is geen onderwerp van onderzoek in de commissie. 
 
 
Antwoord op vraag 34 
De commissie verricht een verkenning naar verschillende stelsels van 
studiefinanciering. Omdat de leden van de commissie zelf ook stelsels kunnen 
aandragen voor de verkenning is het belangrijk dat de leden van de commissie 
voeding hebben en houden met hun achterban. De leden hoeven zich niet te 
scharen achter één optie. De commissie schets immers een palet aan 
mogelijkheden, maar geeft geen advies c.q. komt niet tot een politiek akkoord.  
 
 
Antwoord op vraag 35 
Dit is wel het streven, maar mocht verlenging wenselijk zijn dan zal hierover 
overleg gevoerd worden. 
 
 
 
De staatssecretaris van Onderwijs, Cultuur   Zoetermeer, 18 juni 2003 
en Wetenschappen, 
 
 
 
 
 
(drs. Annette D.S.M. Nijs, MBA) 
 


